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کاش همه مسئولان ما دیپلمات بودند!

این روزها که دولت و مخالفین از باب  تحقیر، همدیگر را تحریم و تهدید و عموما 
منفعت مردم و کشــور را در این نزاع درونی قربانی می کنند،بد نیســت از آنان 
خواســت که برای مدت کوتاهی هم که شــده »آیین دیپلمات بودن« بیاموزند 
تا به جای قربانی کردن منافع ملت، شــکوفا کننده باشــد. می پرسیدچرا آیین 

دیپلمات بودن بیاموزند؟ 
برای اینکه یک دیپلمات می آموزد که با محاســبه حرف اضافه حرف بزند. به او 
می آموزند که هر حرف او و هر کلامش بر منافع ملی مردمش و کشور مستقیما 
تاثیر می گــذارد. دیپلمات باید بیامــوزد که چه بگوید و چه نگویــد. کجا بگوید 
و کجــا نگوید؛ کم بگوید یا زیاد و... کاش همه مســئولان دیپلمــات بودند تا با 
محاسبه حرف اضافه ســخن بگویند. کاش می دانستند که سخنان و عبارات 
آنان، مستقیما بر منافع مردم کشورشان تاثیر می گذارد. کاش می دانستند که 

نزاع های بی حاصل آنان کاهنده منفعت مردم است. 
به یک دیپلمات می آموزند که به نفع مردم کشورش و برای ملتش در محیط بین 
الملل، اجماع ســازی کند؛ به او آموزش می دهند که زبان و فرهنگ دیگران را 
بیاموزد تا بتواند با آنان تعامل کند و قادر باشد آنان را قانع کند به انجام آنچه برای 
ملتش لازم و مفید اســت. یک دیپلمات اگر نتواند با دیگران صحبت کند، اگر 
نتواند حرف های آنان را گوش کند و اگر نتواند با استدلال و منطق، دیگران را به 
نفع منافع مردمش، قانع کند، دیگر دیپلمات نیست.کاش مسئولان هم دیپلمات 
بودند و می آموختند که باید بازبان مردم با آنان ســخن بگویند، می آموختند که 
گاهی به جای ابلاغ، باید با آنان صحبت کرد؛ گاهی به حرفشان گوش کرد و.... 

کاش مسئولان همه دیپلمات بودند! 
به یک دیپلمات می آموزند به دو کلمه حساس باشد و همیشه آماده برای کنش 

و یا واکنش. یک دیپلمات به دو کلمه ایران و ایرانیان تعهد تام دارد. هر کجا نامی 
از ایران و ایرانی باشد، یک دیپلمات باید حاضر باشد، رصد کند، مشاهده کند، 
مشارکت کند و هیچگاه غائب نباشد وقتی از ایران و ایرانی سخن در میان است. 
کاش همه مسئولان دیپلمات بودند و همیشه حساس به کلمه ایران و ایرانیان 

بودند، به جای جناح و فرقه و باند.  
یک دیپلمات یاد می گیرد که در کمین فرصت ها باشد تا از آنان نعمت بسازد برای 
مردمش. یک دیپلمات باید تهدید را بشناسد، پیش از آنکه تهدید به خطر منجر 
شود، آن را ببیند و حس کند و بشناسد و رفع تهدید کند! به دیپلمات می اموزند 
که کنش و واکنش او در بند لحظه ها اســت. او باید ابن الوقت باشد تا فرصتی 
از بین نرود و تهدیدی مردمش را تهدید کند. کاش همه مســئولان ما دیپلمات 
بودند،قدر فرصت ها را می دانستند و تهدیدها را از چهره این کشور می زدودند.
یک دیپلمات می آموزد بر خود مسلط باشد و کنترل عواطف و احساساتش را در 
اختیار داشته باشد و در آوردگاه های حساس بین المللی، خشم و غرور و تعصبش 
را کنترل کند. هنگامی که از عصبانیت دندان هایش را بر هم فشــار می دهد، 
خشــم خود را فرونشاند تا لطمه ای به آنچه که بناســت برای مردم، منفعت نام 
گیرد،دست یابد. او می آموزد که خشــم و نفرین و عشق و عاطفه را به گونه ای 
مصرف کند؛ که بهره ای از آن عواطف دردی از مردمانش را در کارازهای مهم دوا 
کند. کاش همه مسئولان ما دیپلمات بودند تا هنر تسلط بر خود را می آموختند! تا 
مهارت خندیدن و گریستن به خاطر منفعت مردم را یاد می گرفتند و برای تخلیه 
هیجان های نهفته خود، کشور و مردمش را دچار  تشویش و تنش نمی کردند. 
یک دیپلمات باید جغرافیای سرزمینش را بشناسد، بداند که مرزهای کشورش 
به کجا ختم می شــود، برای یک دیپلمات یــک رودخانه کم اهمیت مرزی، به 

اندازه کل کشورش اهمیت دارد.یک دیپلمات وقتی در یک سازمان بین المللی 
از مردم سرزمینش سخن می گوید باید درک و احساسی اصیل از مردم دورترین 
مناطق کشورش داشته باشد تا بتواند در مورد آن با دیگران حرف بزند و حق آنان 
بستاند. ای کاش همه مسئولان ایران جغرافیای کشور را می شناختند و وقتی 
در هیات دولت و یا در مجلس و یا در شورای معاونان وزارتخانه و یا سازمانشان، 

تصمیم می گیرند، متوجه باشند که برای که و برای چه تصمیم می گیرند! 
 بــه یک دیپلمات های می آموزند که روحیــه کار جمعی را در خود تقویت کنند، 
بتواند با دیگران کار کند، بتواند در یک گروه با رقیب منطقه ای و بین المللی اش 
با هــدف واحد در مورد موضوعی خاص کار کنــد، در قالب یک تیم بین المللی 
مسئولیت بپذیرد، در قالب تیم تقش به خود بگیرد. کاش همه مسئولان ایرانی 
می آموختند که با کار گروهی و مسئولیت پذیری در قالب تیم، می توانند خدمت 

بیشتری به این مردم و سرزمین کنند.  
یک دیپمات می آموزد که ساحت تحلیل و اجرا را از هم جدا کند؛ او می آموزد در 
حوزه تحلیل و کار کارشناسی باید تحلیل دقیق و شخصی خود را حتی اگر صد 
درجه با تحلیل مقام مافوقش تفاوت داشــت، ارائه دهد و تحلیلش را باب میل 
مافوق تنظیم نکند؛ اما در ســاحت اجرا یک دیپلمات مقید و محدود به دستور 
و مقام مافوق اســت. او به ما می آموخت که حتی اگر یک تصمیم غلط، خوب 
اجرا شــود، بهتر از این اســت که یک تصمیم غلط، غلط هم اجرا شــود.کاش 
همه مسئولان و سیاستمداران ما، مانند دیپلمات ها تفاوت این دو حوزه را می 
دانســتند. چه اینکه اکنون خیلی از مســئولان ما تحلیل هایشــان را بر اساس 
میــل مافوق خود تنظیم می کنند و اتفاقا در مقام اجرا هم بر خلاف میل مافوق 

عمل می کنند!  

جبهه اصلاحات و هواداران دولت باید در یک جبهه قرار گیرند
رئیس شــورای سیاســت گذاری اصلاح طلبان گفت که اگر اصولگرایان و اعتدالیون در انتخابات آینده در یک جبهه واحد قرار گیرند می توانند اکثریت مجلس را به دســت بیاورند. محمدرضا عارف در 
گفت وگویی اظهار کرد: ما از ابتدا که فعالیت های انتخاباتی را کلید زدیم بر این موضوع تاکید کردیم که جبهه اصلاحات و هوداران دولت باید در یک جبهه قرار گیرند به ویژه که ما در انتخابات سال 92 

نتیجه ی خوبی از این بابت گرفتیم و اکنون هم چاره ای نداریم جز اینکه با هم باشــیم. وی افزود: توصیه ما به دوســتان اعتدالیون این است که بپذیرند با هم باشیم و با یک لیست وارد شویم. قطعا با 
دوســتانمان در این جهت تعامل خواهیم کرد تا ان  شــاءالله به این هدف برسیم. این فعال سیای خاطرنشان کرد: پیش بینی ما این اســت که با هم باشیم؛ چراکه در این صورت می توانیم به 

راحتی اکثریت را در مجلس به دست آوریم و مجلسی روی کار می آید که می تواند به جد پشتیبان دولت دراجرا و پیشرفت برنامه هایش باشد. رئیس شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان 
در پاسخ به سوالی درباره ی احتمال درخواست اصلاح طلبان از لاریجانی برای پذیرش ریاست مجلس در دوره آینده نیز گفت: موضوع ریاست مجلس بحث زودهنگامی است، اما قطعا 

لیست اصلاحات شامل اصلاح طلبان خواهد بود و ان شاء الله اصولگرایان هم لیست خود را ارائه می کنند.

مردمبهافراطیهاراینمیدهند
یک عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس 
شورای اسلامی گفت که حضور افراطیون 
در مجلس آینده از دو جناح چپ و راست به 

شکل حداقلی خواهد بود.
ایــرج ندیمی اظهار کــرد: معتقدم مردم در 
انتخابات آینــده مجلس بــه افراطی های 

دو گروه رای نمی دهند؛ چراکه آرامش را برای رشــد و توســعه کشور لازم تر 
می بینند.

وی با اشــاره به افزایش تحرکات انتخاباتی گروه ها و احزاب سیاسی یادآور 
شــد: چند مولفه می تواند مجلس بعد را تحت الشــعاع قرار دهد؛ یکی قوه 
مجریه و کارکرد مســئولین، دیگری دیپلماســی خارجــی، برجام و کاهش 
مخاطرات بین المللی که برای مردم قابل توجه اســت و دیگری معیشــت، 

 اشتغال و درآمد که می تواند در انتخابات مجلس آینده اثرگذار باشد.

اصولگرایانبهوحدتنمیرسند
دبیــرکل جمعیــت آبادگــران جــوان ایران 
اســلامی با بیــان اینکــه اصولگرایــان در 
انتخابات آینده به وحدت نمی رســند گفت 
که در انتخابات مجلس آینده شانس پیروزی 
مســتقل ها و معتدلین بیشــتر از باندهای 

اصولگرا و اصلاح طلب است.
حســن بیادی در گفتگو با خبرنگار ایسنا اظهار کرد: در حال حاضر احزاب 
اصولگرا به تفاهمی نرســیده اند البته گروه های خاصی که به صورت باندی 
و جزیره ای در بین احزاب اصولگرا در حال فعالیت هستند اقدامات شان را 

انجام می دهند و احتمال رسیدن به تفاهم در بین آن ها وجود دارد.
وی در ادامه با بیان اینکه اصولگرایان در انتخابات به وحدت نمی رسند گفت: 
ممکن اســت باندهای اصولگرا به وحدت برسند. یعنی چند حزب اصولگرا 

دور یکدیگر جمع شوند و باندی را تشکیل دهند و بعد لیست واحد بدهند.

تکذیبکاهشحضورسپاهدرسوریه
جانشــین فرمانده کل ســپاه با بیــان اینکه 
میــزان حضور نیروهای ســپاه در ســوریه 
تغییر خاصی نکرده اســت، گفت: عملیات 
آزادســازی تا بــه نتیجه رســیدن ادامه پیدا 
می کند.ســردار حسین ســلامی جانشین 
فرمانده کل سپاه در پاسخ به سؤالی مبنی بر 

اینکه آیا طی چند روز اخیر حضور نیروهای سپاه در سوریه کاهش یا افزایش 
یافته است، گفت: حضور سپاه در ســوریه تغییر خاصی نکرده است.وی با 
اشاره به عملیات آزادسازی حلب اظهار داشت: این عملیات تا الان موفق 
بوده و انشــاءالله ادامه پیدا خواهد کرد و موفقیت های بعدی هم به دســت 
می آید.جانشین فرمانده کل سپاه در خصوص هدف از این عملیات گفت: 
هدف اصلی آزاد کردن ملت ســوریه از چنگال تروریست هاست و این به هر 

شکل ادامه پیدا می کند تا به نتیجه درستی برسد.

تعبیرجمعآوری
سانتریفیوژها
نادرستاست

رئیس تیم کارشناسی مذاکره کننده هسته ای گفت: 
باز طراحــی اراک پس از اجرای رســمی توافق آغاز 
خواهد شد و پیش از آن مقدمات از جمله خروج قلب 

راکتور صورت می گیرد.
حمیــد بعیــدی نــژاد، رئیــس تیــم کارشناســی 
مذاکره کننــده هســته ای کشــورمان، در بازدیــد 
از نمایشــگاه در پاســخ به ســوالی درباره ســند باز 
طراحــی اراک اظهار کرد: ســندی که تهیه شــده 
بر اســاس یکی از بندهای برجام است که می گوید 
بایــد پــس از تصویب برجــام در روندهــای داخلی 
کشــورها و قبل از اجرای بازطراحی، ســندی بین 
 official ایــران و اعضــای1+5 تحــت عنــوان
document )ســند رسمی( تهیه شــود که در آن 
کشــورهای 1+5 تعهد جدی خود و مسئولیت هایی  
دارنــد،  ک  ارا مدرن ســازی  قبــال  در  کــه   را 

قید کنند.
وی با اشــاره به اینکه ســند نهایی شــده اســت و در 
انتظار امضــای آن هســتیم اظهار کــرد: انتخاب 
اصلی و مــورد نظر ما این اســت که ســند را وزیران 
امــور خارجه امضا کننــد اما اینکه چــه فرصتی پیدا 
شود تا همه وزرا حضور داشته باشند هنوز مشخص 
نیســت. ممکن است در حاشیه نشســت وین برای 
ســوریه که بــه هفتــه آینده موکول شــده اســت در 
صورت حضور همــه وزیران امور خارجــه 1+5 این 
 فرصت فراهم شــود یا اینکه به زمان دیگری موکول 

خواهد شد.
وی در پاســخ بــه این ســوال کــه بر این اســاس باز 
طراحــی اراک از چه زمانی آغاز خواهد شــد؟ اظهار 
داشــت: باز طراحی بعــد از اجــرای برجام شــروع 
می شــود و ما باید منتظر باشــیم که موعــد اجرای 
برجام فــرا برســد. مقدمــات در حال نهایی شــدن 
هســتند. تیم هــای کارشناســی به ویــژه چینی ها 
در حال انجــام اقدامات لازم هســتند. هیات های 
چینی بــه ایران ســفر می کنند، هیات هــای ایرانی 
بــه ایــن کشــور می رونــد و اقدامــات کارشناســی 
 انجام می شــود که بعد از اجرای برجــام وارد مرحله 

باز طراحی شویم.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا باز طراحی نیازمند 
مقدمات عملی نیز خواهد بود اظهار داشت: مقدمات 
عملی مورد نیاز این است که باید قلب راکتور تغییر کند 
و بر این اســاس قلب قدیمی راکتور خارج می شود تا 
قلب جدید بعد از اجرا که وارد مراحل باز طراحی شدیم 

جایگزین شود.
وی تصریــح کرد: قلــب جدیــد باید ابتــدا طراحی 
شــود که این امــر زمان بر اســت. در مرحلــه بعدی 
ســاخته خواهد شــد و بعد از آن در مرحله اجرا نصب 
می شــود. بــرای این اقــدام باید کارهــای عملیاتی 
انجام شــود. قبل از اجرا فقط ما بایــد اطمینان پیدا 
کنیم که طرف مقابل به تعهدات و مســئولیت هایی 
 کــه دارد پایبند خواهد بــود تا بتوانیم بــه مرحله اجرا 

دست پیدا کنیم.
بعیدی نــژاد همچنین درباره گزارش های منتشــر 
شــده دربــاره توقــف جمــع آوری ســانتریفیوژها 
گفــت: تعبیــری کــه تحــت عنــوان جمــع آوری 
ســانتریفیوژها مطــرح می شــود تعبیــر درســتی 
نیســت. ســانتریفیوژها قــرار نیســت جمــع آوری 
شــوند و آن تعدادی که در برجام بر آنها تاکید شده 
تحت مراقبــت، نگهــداری خواهند شــد و چیزی 
 تحــت عنــوان جمــع آوری ســانتریفیوژها وجــود

 ندارد.

افکارخبر نوشت: »مشکلات را با وصله پینه نمی توان حل کرد«
سید محمد غرضی وزیر اسبق نفت معتقد است که بسته دولت برای تحریک بخش تقاضا و خروج از رکود، نوعی وصله پینه مشکلات 

اقتصادی است و راه به جایی نمی برد.

 شفاف نوشت: »پسران مجرد هم روز به روز بیشتر می شوند«
ازدواج یا تجرد؟ اشتغال یا بی کاری؟ دو یار جدا نشدنی که همیشه شانه به شانه هم قدم برمی دارند و اگر یکی از این دو نباشد دیگری را به 

تعویق می اندازد. دو شاخصه ای که هیچ گاه بر دیگری اولیت نخواهند داشت 

 پویش نوشت: »رسانه حق ندارد به هیچ قومیتی توهین کند«
مسعود پزشکیان گفت: رسانه ملی حق ندارد به هیچکس به هیچ فرد به هیچ قومیتی به بهانه خندان دیگران توهین کند ، این اصلا قابل 

قبول نیست چه ترک باشد چه کرد باشد چه لر باشد اصلا مسخره است .

 جماران نوشت: از مفاهیم اساسی برای مسائل باندی استفاده نکنیم
انصاری معاون پارلمانی رییس جمهور گفت: باید مراقب باشیم تا موضوعاتی از قبیل »نفوذ« که از سوی مقام معظم رهبری مطرح می 

شود در همان مفهوم واقعی خودش به جامعه منتقل شود و فراتر از آن تا جایی پیش نرویم که از مفاهیم اساسی نظام برای مسائل حزبی و 
باندی استفاده کنیم.

عکس روزسایت نگار
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